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[Aksel Møller.] 
sags hele forløb vil jo meget nemt kunne få 
en udpræget politisk karakter og blive be- 
stemmende for, om vi også på dette område 
må udtrykke vor politiske mistillid overfor 
regeringen. 

Formanden: Jeg skal her afbryde forhand- 
lingen. 

Folketingsmand Ninn-Hansen har med- 
delt mig, at han ønsker til finansministeren 
at stille følgende spørgsmål: 

Agter finansministeren at foreslå så- 
danne ændringer i lov nr. 278 af 9. juni 
1948 om tipning, at idrættens andel i 
overskuddet forøges? 
Spørgsmålet vil blive optaget på dags- 

ordenen for tingets førstkommende spør- 
getid. 

Folketingsmand Peter Kristensen (Aal- 
borg) har meddelt mig, at han ønsker til 
ministeren for handel, industri og søfart at 
stille følgende spørgsmål: 

Hvad agter ministeren for handel, in- 
dustri og søfart at foretage sig med hen- 
blik på den plage, som udpumpningen af 
skibenes spildolie til søs afstedkommer? 
Spørgsmålet vil blive optaget på dags- 

ordenen for tingets førstkommende spør- 
getid. 

I skrivelse af dags dato anmoder stats- 
ministeren om, at der må blive foretaget 
nyvalg af et medlem til folketingets Grøn- 
landsudvalg i stedet for afdøde folketings- 
mand Hauberg. 

Folketingets næste møde afholdes i mor- 
gen, torsdag den 14. oktober, kl. 13 med føl- 
gende dagsorden: 

1) Valg af 4 medlemmer og 4 stedfortrædere 
til værnepligtsnævnet. 

2) Valg af 9 medlemmer til det i § 2, stk. 2, 
i lov nr. 235 af 27. maj 1950 om anven- 
delse af modværdien af de i henhold til 
Det europæiske Genopbygningsprogram 
modtagne gaveydelser omhandlede udvalg. 

3) Valg af et medlem til toldrådet (i stedet 
for Ingeborg Hansen). 

4) Spørgsmål om fremme af forespørgsel til 
udenrigsministeren af Einer-Jensen m. fl. 

5) Fortsættelse af forhandling om statsmini- 
sterens redegørelse i henhold til grund- 
lovens § 38 ved folketingsårets åbning. 

6) Første behandling af: 

Forslag til lov om forlængelse af lov om 
bortsalg af visse brugte personmotor- 
køretøjer. 

Mødet hævet kl. 1635. 

5. møde.  

Torsdag den 14. oktober kl. 13. 

Formanden: Medlemmer af folketinget 
Gustav Pedersen, Arnth Jensen, Halfdan 
Hendriksen, Jørgen Jørgensen (Lejre), Al- 
fred Jensen og Oluf Pedersen har meddelt 
mig, at de ønsker her i tinget skriftligt at 
fremsætte: 

Forslag til beslutning af folketinget om 
nedsættelse af et udvalg vedrørende tillægsbe- 
villingsfor slagets behandling og finansudval- 
gets arbejdsform. 

Folketingsmand Kr. Juul har meddelt 
mig, at han ønsker til undervisningsmini- 
steren at stille følgende spørgsmål: 

Hvor ligger hovedansvaret for, at skole- 
kommissioners indstillinger underkendes? 

Spørgsmålet vil blive optaget på dags- 
ordenen for tingets førstkommende spørge- 
tid. 

Skriftlig fremsættelse af forslag. 

Ordføreren for forslagsstillerne (GustdV 
Pedersen): Da det viste sig umuligt for det 
i fjor nedsatte udvalg vedrørende tillægs- 
bevillingsforslågets behandling og finans- 
udvalgets arbejdsform at nå til ende med 
sit arbejde inden udgangen af folketingsåret 
1953-54, tillader jeg mig på forslagsstil- 
lernes vegne at stille forslag om, at der i 
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[Gustav Pedersen.] 
indeværende folketingsår nedsættes et ud- 
valg til at arbejde videre med sagen og søge 
at nå frem til et resultat. 

Formanden: Udenfor dagsordenen giver 
jeg ordet til det ærede medlem fru Ragnhild 
Andersen, for at hun kan fremsætte et an- 
meldt lovforslag. 

Ordføreren for forslagsstillerne (Ragnhild 
Andersen): På den kommunistiske gruppes 
vegne vil jeg gerne fremsætte forslag til lov 
om ændringer i folkef or sikringsloven om for- 
højelse af grundbeløbene, forhøjelse af renten 
med tillæg i kommunegrupperne I I  og I I I  til 
samme størrelse som i kommunegruppe I  samt 
om forhøjelse af brændselstillæg, invaliditets- 
tillæg og lommepenge til rentemodtagere på 
alderdomshjem. 

Ændringerne går ud på at ophæve de i 
folkeforsikringsloven fastsatte zonegrænser, 
som bevirker en efter mit partis opfattelse 
helt uretfærdig forskelsbehandling af rente- 
modtagerne, alt efter som de bor i landkom- 
muner, købstæder eller hovedstadskommu- 
ner. 

Mit parti foreslår i § 1, at renten med tillæg 
i landkommuner og købstæder hæves op til 
hovedstadsrenten. Vi foreslår i § 2, at grund- 
beløbene derefter forhøjes med henholdsvis 
200 kr. årlig til enlige rentemodtagere og 
ægtepar, hvor kun den ene er renteberettiget, 
og 300 kr. årlig til ægtepar, hvor begge er 
renteberettigede. I § 3 foreslår vi invalidi- 
tetstillægget fordoblet. I § 4 går vi ind for 
at give rentemodtagerne 7 hl brændsel mere 
til de 18 hl, de får, således at det samlede 
brændselstillæg ialt bliver på 25 hl koks til 
enlige og ægtepar. § 5 går ud på, at lomme- 
pengene til rentemodtagere på alderdoms- 
hjem skal være ens over hele landet, altså 
også en zoneudligning, som vil bevirke, at 
alle vore gamle på alderdomshjem kommer 
op på de i hovedstadsområdet fastsatte 
lommepenge. I § 6 foreslås det derudover at 
hæve lommepengene med et lille årligt beløb, 
nemlig 42 kr. Og endelig foreslår vi i § 7, 
at denne lov straks træder i kraft. 

Det vil ses, at vort lovforslag hverken er 
nyt eller fremmed for det høje ting. Da 
mit parti sidste efterår fremsatte det samme 
forslag, lykkedes det ikke at komme igen- 

nem med det; dog fandt vi tilslutning i det 
høje ting til visse synspunkter og til visse 
dele af vort forslag 홢 jeg tænker her på 
den begyndende zoneudligning, der gennem- 
førtes med virkning fra 1. april i år, og jeg 
tænker også på eengangshjælpen. Den be- 
gyndende zoneudligning bevirkede en lille 
forbedring for rentemodtagerne i købstæder 
og landkommuner, men altså kun en lille 
forbedring. 

I købstæderne blev den månedlige rente 
således forhøjet med 7 kr. til enlige og i 
landkommuner med 10 kr. til enlige. Tilsva- 
rende forhøjelser fik ægteparrene i de 2 
kommunegrupper. Denne begyndende ud- 
ligning, denne lille forbedring, betragter mit 
parti som et skridt i den rigtige retning, men 
det kan ikke være nogen varig løsning, al 
den stund enlige rentemodtagere på landet 
stadigvæk har 38 kr. mindre i månedlig 
rente, end de har i hovedstaden. Alt i alt 
er renten på landet kun 145 kr. om måneden 
til enlige aldersrentemodtagere. I købstæ- 
derne er aldersrenten til enlige 15 kr. lavere 
end i hovedstaden; alt i alt er den kun på 
168 kr. om måneden. Tilsvarende forskelle 
er der også for renten til ægtepar i de tre 
kommunegrupper. Mit parti lægger derfor 
megen vægt på at komme disse uretfærdig- 
heder til livs og mener, at zonegrænserne 
helt bør ophæves. Men selvom zonegræn- 
serne bortfalder, vil det efter mit partis 
formening ikke løse problemet: at tilveje- 
bringe en tryg og sorgfri tilværelse for de 
titusinder af rentemodtagere, som alene 
har renten at leve af, og det er jo det store 
flertal. 

Vender vi os til hovedstadens aldersrente- 
modtagere, har disse kun 183 kr. i månedlig 
rente, et efter vor opfattelse uanstændigt 
lille beløb, som i flere år ikke har bevæget 
sig ud af stedet. Ganske vist gennemførtes 
i fjor en eengangshjælp på 100 og 150 kr. 
til henholdsvis enlige og ægtepar også i 
hovedstaden. Det var naturligvis en hånds- 
rækning, men heller ingen løsning af rente- 
modtagernes problem i hovedstaden. 

Mit parti mener nu som før, at løsningen 
må være varige forbedringer, som rente- 
modtagerne får regelmæssigt måned for 
måned, hvorved de kan blive befriet for 
de savn, de har i dag. Derfor foreslår mit 
parti påny at forhøje grundbeløbene med 


